

СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ

Балезин Александр Степанович, доктор исторических наук, профессор, главный научный сотрудник Центра африканских исследований Института всеобщей истории РАН; alex.balezin@yandex.ru

Блинова Елизавета Викторовна, Ярославский государственный университет им. П.Г. Демидова; lizitkova@yandex.ru

Буркова Валентина Николаевна, кандидат исторических наук, старший научный сотрудник сектора кросскультурной психологии и этологии человека Института этнологии и антропологии РАН; burkovav@gmail.com

Бутовская Марина Львовна, доктор исторических наук, профессор, заведующая сектором кросскультурной психологии и этологии человека Института этнологии и антропологии РАН, профессор исторического факультета МГУ; marina.butovskaya@gmail.com

Воеводский Александр Валентинович, кандидат исторических наук, доцент Школы исторических наук НИУ Высшая школа экономики; valeks77@mail.ru

Выдрин Валентин Феодосиевич, профессор кафедры африканистики Восточного факультета СПбГУ, профессор Института восточных языков и цивилизаций (Париж); vydrine@gmail.com

Громова Нелли Владимировна, доктор филологических наук, профессор, зав. кафедрой африканистики ИСАА МГУ; gromova@iaas.msu.ru

Гусарова Екатерина Валентиновна, Институт восточных рукописей РАН; отдел рукописей РНБ, НИУ Высшая школа экономики; ekater-ina@mail.ru

Желтов Александр Юрьевич, доктор филологических наук, профессор, заведующий кафедрой африканистики СПбГУ, зав. отделом этнографии Африки МАЭ РАН; ajujeltov@mail.ru

Захарова Наталья Андреевна, аспирант кафедры всеобщей истории Ярославского государственного университета им. П.Г. Демидова; n.a.zakharova@list.ru

Зданевич Александр Сергеевич, кандидат исторических наук, старший преподаватель кафедры африканистики и кафедры английского языка экономики и права СПбГУ; azdanevich78@gmail.com

Иванова Любовь Владимировна, кандидат исторических наук, старший научный сотрудник Центра африканских исследований Института всеобщей истории РАН; caashoru@mail.ru

Исмагилова Роза Нургалиевна, доктор исторических наук, профессор, главный научный сотрудник Института Африки РАН; rozaismagilova@gmail.com

Колесникова Мария Александровна, старший специалист отдела этнографии Центральной Азии МАЭ РАН; kolmaral-1710@ Rambler.ru

Коношенко Мария Борисовна, кандидат филологических наук, доцент Учебно-научного центра лингвистической типологии Института лингвистики РГГУ; старший преподаватель кафедры компьютерной лингвистики и формальных моделей языка Института «Высшая школа образования» МПГУ; старший научный сотрудник отдела африканских языков Института языкознания РАН; eleiteria@gmail.com

Кудрявцев Дмитрий Владимирович, доцент кафедры французского языка факультета иностранных языков СПбГУ; dmitriy.53@mail.ru

Куценков Петр Анатольевич, кандидат искусствоведения, доктор культурологии, ведущий научный сотрудник отдела сравнительного культуроведения ИВ РАН; pkutsenkov@gmail.com; pkutsenkov@ivran.ru

Ляхович Анастасия Викторовна, кандидат филологических наук, доцент кафедры африканистики СПбГУ; anastasia_07007@mail.ru

Ляховская Нина Дмитриевна, доктор филологических наук, доцент, ведущий научный сотрудник Института мировой литературы им. А.М. Горького РАН; lyakhovskaya@mail.ru

Макеева Надежда Владимировна, кандидат филологических наук, научный сотрудник отдела африканских языков Института языкознания РАН; umutal1@yandex.ru

Мильто Анна Валентиновна, кандидат исторических наук, доцент кафедры всеобщей истории исторического факультета Ярославского государственного университета им. П.Г. Демидова; amilto@mail.ru

Муравьев Никита Алексеевич, младший научный сотрудник Института языкознания РАН (Москва); nikita.muraviev@gmail.com

Перехвальская Елена Всеволодовна, доктор филологических наук, ведущий научный сотрудник Института лингвистических исследований РАН, профессор Высшей школы экономики (Санкт-Петербург); elenap96@gmail.com

Петров Василий Владимирович, студент Санкт-Петербургского государственного института культуры; oftob24@bk.ru

Савельева Дарья Игоревна, аспирант Восточного факультета СПбГУ; d-saveleva@mail.ru

Саркисова-Куаме Влада Юрьевна, Ph.D, преподаватель культурной антропологии Государственного университета Республики Кот-д'Ивуар им. Феликса Уфуэ-Буаньи, факультет «Язык. Литература. Цивилизация»; vlada_kouame@yahoo.fr

Семенова Валерия Николаевна, кандидат исторических наук, научный сотрудник отдела этнографии Африки МАЭ РАН, ассистент кафедры африканистики Восточного факультета СПбГУ; vnsemenova@gmail.com

Стеблин-Каменский Николай Иванович, младший научный сотрудник отдела этнографии Африки МАЭ РАН; moreplavatel@gmail.com

Татаровская Ирина Геннадьевна, кандидат филологических наук, доктор философских наук, научный сотрудник Центра истории и культурной антропологии Института Африки РАН; itatarovskaya@mail.ru.

Тимофеева Юлия Олеговна, студентка кафедры африканистики СПбГУ; juliyajyk@gmail.com

Французов Сергей Алексеевич, доктор исторических наук, заведующий отделом Ближнего и Среднего Востока Института восточных рукописей РАН, профессор кафедры семитологии и гебраистики восточного факультета СПбГУ, профессор Департамента востоковедения и африканистики НИУ ВШЭ в Санкт-Петербурге; serge.frantsouzoff@yahoo.fr

Фролова Наталья Сергеевна, кандидат филологических наук, старший научный сотрудник Института мировой литературы им. А.М. Горького РАН; samaki@mail.ru

Хохолькова Надежда Евгеньевна, аспирант кафедры всеобщей истории исторического факультета Ярославского государственного университета им. П.Г. Демидова; khokholkova@gmail.com

Цветков Эдуард Георгиевич, соискатель кафедры всеобщей истории Ярославского государственного университета им. П.Г. Демидова; egeo84@gmail.com

Шарова Александра Сергеевна, аспирант Ярославского государственного университета им. П.Г. Демидова; alessandrasharva@rambler.ru

Шпилов Александр Юрьевич, Московский государственный институт международных отношений; alexmo1994@gmail.com

Шлунский Андрей Болеславович, кандидат филологических наук, заместитель директора, заведующий отделом африканских языков Института языкознания РАН (Москва); ash1@yandex.ru

ABOUT THE AUTHORS

Balezin Alexander S., professor, Dr. Sc., main researcher of the Center for African Studies at the Institute of World History, Russian Academy of Sciences; alex.balezin@yandex.ru

Blinova Elizaveta V., Yaroslavl State University; lizitkova@yandex.ru

Burkova Valentina N., PhD in History, Senior Researcher, Department of Cross-cultural Psychology and Ethology, Institute of Ethnology and Anthropology RAS; burkovav@gmail.com

Butovskaya Marina L., Dr Sc. (History), professor, Head of the Department of Cross-cultural Psychology and Ethology, Institute of Ethnology and Anthropology RAS, Professor, Faculty of History, Moscow State University; marina.butovskaya@gmail.com

Frantsouzoff Sergey A., Habl. Dr., Professor, Head of the Department of Near and Middle Eastern Studies of the Institute of Oriental Manuscripts of the Russian Academy of Sciences, Professor of the Chair of Semitology and Hebrew Studies of the Oriental faculty of the St. Petersburg State University, Professor of the Department of Oriental and African Studies of the National Research University Higher School of Economics in St. Petersburg, serge.frantsouzoff@yahoo.fr

Frolova Natalya S., PhD (Philology), senior researcher at the Gorky Institute of World Literatures, Russian Academy of Sciences; samaki@mail.ru

Gromova Nelli V., Dr. Sc. (Philology), professor, Chair, Department of African Studies, Moscow State University; gromova@iaas.msu.ru

Gusarova Ekaterina V., Institute of Oriental Manuscripts of the Russian Academy of Sciences National Research University Higher School of Economics; ekaterina@mail.ru

Ismagilova Roza N., Dr. Soc. (Social Anthropology), professor, Principal Researcher, Institute for African Studies of the Russian Academy of Sciences, Dignitary Scholar of the Russian Federation; rozaismagilova@gmail.com

Ivanova Lyubov V., Ph.D. (History), Center for African Studies, Institute of World History (Russian Academy of Sciences); caashoru@mail.ru

Khokholkova Nadezhda E., PhD student, Yaroslavl State University; khokholkova@gmail.com

Kolesnikova Maria A., senior specialist, Department of Central Asia, Museum of Anthropology and Ethnography RAS; kolmaral-1710@rambler.ru

Konoshenko Maria B., PhD (Philology), Associate Professor, Center of Linguistic Typology, Russian State University for the Humanities, Senior Lecturer, National Research University Higher School of Economics, Senior Researcher, Department of African Languages, Institute of linguistics RAS; eleiteria@gmail.com

Kudryavtsev Dmitriy V., associate professor, Department of French Language, St. Petersburg State University; dmitriy.53@mail.ru

Kuzenkov Peter A., PhD (History of Arts), Doctor of Sciences (Comparative Cultural Studies), leading researcher of the Department of Comparative Cultural Studies, RAS Institute of Oriental studies; pkutsenkov@gmail.com; pkutsenkov@ivran.ru

Lyakhovich Anastasiya V., PhD in Philology, Associate Professor, Department of African Studies, St. Petersburg State University; anastasia_07007@mail.ru

Lyakhovskaya Nina D., Doctor of philology, assistant professor, leading researcher in the Institute of World Literatures, Russian Academy of Sciences; lyakhovskaya@mail.ru

Makeeva Nadezhda V., PhD (Philology), junior researcher, Department of African Languages, Institute of linguistics RAS; umuta11@yandex.ru

Milto Anna V., PhD in History, Associate professor, Yaroslavl State University; amilto@mail.ru

Muravyev Nikita A., Junior Researcher, Institute of linguistics RAS; nikita.muraviev@gmail.com

Perekhvalskaya Elena V., PhD. Institute of Linguistic Studies, RAS; leading Research Fellow; High School of Economics: Professor; elenap96@gmail.com

Petrov Vasilij V., student, St. Petersburg State Institute of Culture; oftob24@bk.ru

Sarkisova-Kuame Vlada Yu., lecturer in cultural anthropology, Université d'Etat de la République de Côte d'Ivoire de Félix Houphouët-Boigny; vlada_kouame@yahoo.fr

Savelieva Daria I., PhD student, Faculty of Asian and African Studies, St. Petersburg State University; d-saveleva@mail.ru

Semenova Valeria N., PhD in History, researcher, Department of African Ethnography, Museum of Anthropology and Ethnography RAS, Assistant Professor, Department of African Studies, St. Petersburg State University; vnsemenova@gmail.com

Sharova Alexandra S., PhD student, Yaroslavl State University; alessandrasharva@rambler.ru

Shipilov Alexander Yu., Moscow State Institute of Foreign Affairs; alexmo1994@gmail.com

Shluinskiy Andrey B., PhD (Philology), Deputy Director, Head of the Department of African Languages, Institute of linguistics RAS; ash1@yandex.ru

Steblin-Kamenskiy Nikolay I., junior researcher, Department of African Ethnography, Museum of Anthropology and Ethnography RAS; moreplavatel@gmail.com

Tatarovskaya Irina G., Ph.D. (Lit), Dr. Sc. (Phil), Researcher of Centre for History and Cultural Anthropology, Institute for African Studies of Russian Academy of Sciences; itatarovskaya@mail.ru.

Timofeeva Iuliia O., student, Department of African Studies, St. Petersburg State University

Tsvetkov Eduard G., PhD student, Yaroslavl State University; egeo84@gmail.com

Voevodsky Alexander V., associate professor, National Research University Higher School of Economics; valeks77@mail.ru

Vydrin Valentin F., professor, Department of African Studies, St. Petersburg State University, professor, INALCO (Paris); vydrine@gmail.com

Zaharova Natalia A., PhD student, Yaroslavl State University; n.a.zakharova@list.ru

Zdnevich Alexander S., PhD in History, senior lecturer, Department of African Studies, Department of English language for Economics and Law, St. Petersburg State University; azdanevich78@gmail.com

Zheltoy Alexander Yu., Doctor of Science (Philology), Professor, Chair, Department of African Studies, St. Petersburg State University, Head of the Department of African Ethnography, Museum of Anthropology and Ethnography RAS; ajujeltov@mail.ru

СОДЕРЖАНИЕ

| | |
|-------------------|---|
| Предисловие | 3 |
|-------------------|---|

ИСТОРИЯ, СОВРЕМЕННАЯ ПОЛИТИЧЕСКАЯ СИТУАЦИЯ, ДИАСПОРЫ

| | |
|--|-----|
| <i>А.С. Балезин.</i> 45 лет источниковедению африканской истории в Центре африканских исследований ИВИ РАН: итоги и перспективы..... | 5 |
| <i>Е.В. Блинова.</i> Этапы и механизмы формирования африканского Лондона | 20 |
| <i>А.В. Воеводский.</i> Правовые традиции и обычаи африканцев в правовой системе британских колоний Южной Африки (вторая половина XIX в.)..... | 36 |
| <i>Н.А. Захарова.</i> Традиция женского политического участия в обществе йоруба и проблема власти | 47 |
| <i>Л. В. Иванова.</i> Традиции власти и власть традиции в Сомали | 55 |
| <i>Р.Н. Исмагилова.</i> Эфиопия: межэтнические отношения и конфликты | 64 |
| <i>М.А. Колесникова.</i> Турция в Африке в зеркале турецкой историографии (начало XXI в.) | 88 |
| <i>А.В. Мильто.</i> Сомалийские беженцы в Европе: к вопросу формирования диаспоры | 97 |
| <i>Э.Г. Цветков.</i> К 60-летию VI Всемирного фестиваля молодежи и студентов в Москве 1957 г.: подготовка к фестивалю и новые сведения о делегатах из Африки | 108 |
| <i>А.Ю. Шипилов.</i> Национальный патриотический фронт Либерии в региональных патрон-клиентских сетях в 1985–2003 гг..... | 120 |

ИСТОЧНИКИ, ЛИТЕРАТУРА, ФОЛЬКЛОР

| | |
|---|-----|
| <i>Д.В. Кудрявцев.</i> Э. Роблес и «гражданское перемирие»..... | 129 |
| <i>А.В. Ляхович.</i> Жанрово-композиционные особенности произведения «Идон Матамбайи» (“Idon Matambayi”) Мухаммаду Гварзо | 137 |
| <i>Н.Д. Ляховская.</i> Итоги формирования национальных романских форм во франкоязычной Тропической Африке..... | 146 |
| <i>В.В. Петров.</i> Отражение медицинской проблематики Мозамбика в творчестве Миа Коуту | 160 |
| <i>И.Г. Татаровская.</i> Дендроцентрическая картина мира в африканской мифологии и культуре | 167 |
| <i>Ю.О. Тимофеева.</i> Двухязычная хроника «История возникновения города Кацина и происхождение гобирцев» из собрания музея Джоса | 179 |
| <i>Н.С. Фролова.</i> Феномен кенийской суахилиязычной поэзии: консервация и обновление суахилийской поэтической традиции..... | 194 |

ЭТНОГРАФИЯ, КУЛЬТУРА, ИСКУССТВО

| | |
|---|-----|
| <i>В.Н. Буркова, М.Л. Бутовская.</i> Традиционный дом в Танзании: охотники-собиратели, скотоводы, земледельцы | 220 |
| <i>А.С. Зданевич.</i> Устойчивость и изменчивость архаических структур традиционной африканской культуры в пространстве современности | 242 |
| <i>П.А. Куценков.</i> Искусство и архитектура догонов как исторический источник | 252 |
| <i>В.Ю. Саркисова-Куаме.</i> Феномен колдовства в Кот-д’Ивуаре и «дело Беанзэна» | 270 |
| <i>А.С. Шарова.</i> Ислам среди догонов (Республика Мали) | 285 |
| <i>Н.Е. Хохолькова.</i> «Магическая сила слова»: концепт Номмо в философии афроцентризма..... | 292 |

ЭФИОПИСТИКА

| | |
|--|-----|
| <i>Е.В. Гусарова.</i> Такла Хайманот II (1769–1777) и кризис царской историографии в эпоху политической раздробленности Эфиопии..... | 301 |
| <i>Д.И. Савельева.</i> Двух- и трехстрочные <i>кэне</i> : поэзия или рифмованная проза? | 311 |
| <i>В.Н. Семенова.</i> Образы ангелов в эфиопской сакральной традиции | 322 |
| <i>Н.И. Стеблин-Каменский.</i> Бегство, переселение, миграция: вынужденная мобильность в прошлом и настоящем провинции Волло (Эфиопия) | 326 |
| <i>С.А. Французов.</i> Навет на Лалибалу или искреннее возмущение честных христиан?..... | 337 |

ЯЗЫКОЗНАНИЕ

| | |
|--|-----|
| <i>В.Ф. Выдрин.</i> Корпусные словари языков манден | 342 |
| <i>Н.В. Громова.</i> О способах выражения родового признака в языках банту | 358 |
| <i>А.Ю. Желтов.</i> Еще раз о типологии именной классификации: специфика языков нигер-конго, и есть ли языки без «рода»..... | 365 |
| <i>М.Б. Коношенко.</i> К типологии тональных морфем в языках Западной Африки | 379 |
| <i>Н.В. Макеева.</i> Таксисные союзы в языке кла-дан | 393 |
| <i>Н.А. Муравьев.</i> Анафорическое выражение ядерных аргументов при номинализации в языке акебу | 415 |
| <i>Е.В. Перехвальская.</i> Аспектуальная система южного сан (сан-мака) в диахронической перспективе | 433 |
| <i>А.Б. Шлуинский.</i> Предложно-последеложные конструкции в языках ква | 449 |
| Сведения об авторах | 464 |
| About the authors | 468 |

CONTENTS

| | |
|-------------------|---|
| Introduction..... | 3 |
|-------------------|---|

HISTORY. MODERN POLITICAL SITUATION. DIASPORA

| | |
|--|-----|
| 45 years of studying sources on African history in the Center for African History (Institute of World History, Russian Academy of sciences) <i>A.S. Balezin</i> | 5 |
| The stages and the mechanisms of the formation of African London <i>E.V. Blinova</i> | 20 |
| African traditions and customs in the legal system of the British colonies of South Africa (second half of XIX century) <i>A. V. Voevodsky</i> | 36 |
| Tradition of women participating in political life in Yoruba society and the problem of power <i>N.A. Zakharova</i> | 47 |
| Traditions of power and power of traditions in Somalia <i>L.V. Ivanova</i> | 55 |
| Ethiopia: Interethnic Relations and Conflicts <i>R.N. Ismagilova</i> | 64 |
| Turkish activity in Africa in the mirror of Turkish historiography (the beginning of 21st century) <i>M.A. Kolesnikova</i> | 88 |
| Somali Refugees in Europe: to the Question of Formation of Diaspora <i>A.V. Milto</i> | 97 |
| To the 60th anniversary of the VI World Festival of Youth and Students in Moscow in 1957: preparation for the festival and new information about delegates from Africa <i>E.G. Tsvetkov</i> | 108 |

| | |
|--|-----|
| National Patriotic Front of Liberia in regional patron-client network in 1985–2003 <i>A. Yu. Shipilov</i> | 120 |
|--|-----|

SOURCES. LITERATURE. FOLKLORE

| | |
|--|-----|
| Emmanuel Robles and “civil truce” <i>D.V. Kudryavtsev</i> | 129 |
| Textual composition of Idon Matambayi by Muhammadu Gwarzo <i>A.V. Lyakhovich</i> | 137 |
| The results of the formation of national novel forms in French-speaking literatures of Tropical Africa <i>N.D. Lyakhovskaya</i> | 146 |
| Medical problematics of Mozambique in the works of Mia Couto <i>V.V. Petrov</i> | 160 |
| Dendrocentric picture of the world in African mythology and culture <i>I.G. Tatarovskaya</i> | 167 |
| Bilingual chronicle “The origin of Katsina city and the origin of gobirawa people” from Jos museum <i>I.O. Timofeeva</i> | 179 |
| The phenomenon of Swahili poetry: conservation and renovation of Swahili poetic tradition <i>N.S. Frolova</i> | 194 |

ETHNOGRAPHY. CULTURE. ARTS

| | |
|---|-----|
| Traditional house in Tanzania: hunter-gatherers, pastoralists, agriculturalists <i>V.N. Burkova, M.L. Butovskaya</i> | 220 |
| Stability and variability of archaic structures of traditional African culture nowadays <i>A.S. Zdanevich</i> | 242 |

| | |
|---|-----|
| Dogon art and architecture as a historical source <i>P.A. Kutsenkov</i> | 252 |
| The phenomenon of witchcraft in Côte d'Ivoire and the Case of Béhanzin <i>V.J. Sarkisova-Kouame</i> | 270 |
| Islam among the Dogon <i>A.S. Sharova</i> | 285 |
| «The Magic Power of the Word»: The Concept of Nommo in the Afrocentric Philosophy <i>N.E. Khokholkova</i> | 292 |

ETHIOPIAN STUDIES

| | |
|--|-----|
| Takla Haymanot II (1769–1777) and the Crisis of the Royal Historiography during the Era of Political Decentralization of Ethiopia <i>E. V. Gusarova</i> | 301 |
| Two- and three-line Qəne: poetry or rhymed prose? <i>D.I. Saveleva</i> | 311 |
| Images of angels in Ethiopian sacral tradition <i>V.N. Semenova</i> | 322 |
| Escape, resettlement, migration: compelled mobility in past and present in Vollo province (Ethiopia) <i>N.I. Steblin-Kamenskiy</i> | 326 |
| A Slander against Lalibāla or a Sincere Indignation of Honest Christians? <i>S.A. Frantsouzoff</i> | 337 |

LINGUISTICS

| | |
|---|-----|
| Towards corpus-driven dictionaries for Manding languages <i>V.F. Vydrin</i> | 342 |
| On methods of expression of gender features in the Bantu languages <i>N.V. Gromova</i> | 358 |

| | |
|---|-----|
| Once again about the typology of noun classification: Niger-Congo specifics, and are there languages without “gender” | |
| <i>A. Yu. Zheltov</i> | 365 |
| Towards a typology of tonal morphemes in West African languages | |
| <i>M.B. Konoshenko</i> | 379 |
| Taxis conjunctions in the Kla-Dan language | |
| <i>N.V. Makeeva</i> | 393 |
| Anaphoric expression of the arguments in Akebu action nominal constructions | |
| <i>N.A. Muravyev</i> | 415 |
| Aspectual system of Southern San (San-Maka) in diachronic perspective | |
| <i>E.V. Perekhvalskaya</i> | 433 |
| Prepositional-postpositional complexes in Kwa | |
| <i>A.B. Shluinsky</i> | 449 |
| About the authors | 464 |

Научное издание

Африканский сборник — 2017

Утверждено к печати Ученым советом МАЭ РАН

Редактор М.В. Банкович
Корректор Л.Г. Амбросенко
Компьютерный макет А.А. Банковича, Н.И. Пашковской

Подписано в печать 20.11.2017. Формат 60 × 84/16.
Бумага офсетная. Гарнитура Times New Roman.
Усл. печ. л. 28. Уч.-изд. л. 25.
Тираж 150 экз. Заказ № .

МАЭ РАН
199034, Санкт-Петербург, Университетская наб., 3
Отпечатано в

ISBN 978-5-88431-342-2



9 785884 1313422